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FCC Polska w Zabrzu: Wkrótce uruchomienie pierwszej części hermetyzacji. 
https://odpady.net.pl 
 

Nowa hala operacyjna, tunele kompostownicze oraz wentylatorownia wraz z systemem 
oczyszczania powietrza – najważniejsza, nowa część inwestycji hermetyzacji zakładu 
MPGK w Zabrzu otrzymała właśnie pozwolenie zintegrowane na jej użytkowanie. 
 
Na początku tego roku FCC Polska otrzymało długo wyczekiwany dokument – 
postanowienie Śląskiego Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska w 
Katowicach. Postanowienie to stwierdzało pełną zgodność instalacji biologicznego 
przetwarzania odpadów z przepisami, w tym z przepisami ochrony środowiska. Był to 
ostatni brakujący element potrzebny Urzędowi Marszałkowskiemu Województwa 
Śląskiego do wydania tzw. pozwolenia zintegrowanego, które umożliwia rozpoczęcie 
eksploatacji zakończonej w roku 2019, pierwszej części inwestycji. Pozwolenie to zostało 
właśnie wydane. 
– Przesunięcie terminu rozruchu nowej instalacji wynikało z ogólnokrajowych, 
niezależnych od nas zawirowań prawnych w zakresie gospodarki odpadami. Nasza 
inwestycja zbiegła się w czasie ze skomplikowanymi regulacjami, do których i my 
musieliśmy się dostosować – mówi Krzysztof Tomczyński, Dyrektor ds. Inwestycji i 
Technologii z FCC Polska. – Formalna droga dobiegła jednak końca i aktualnie 
przygotowujemy się do uruchomienia gotowej części instalacji biologicznego 
przetwarzania odpadów. To z kolei umożliwi nam rozpoczęcie pracy nad modernizacją 
starej części i finalnie połączenie ich w jeden, hermetyczny proces biologicznego 
przetwarzania odpadów – dodaje. 
 
W skład nowej części instalacji, która jest w całości gotowa do użytkowania, wchodzi nowa 
hala operacyjna, tunele kompostownicze oraz wentylatorownia wraz z systemem 
oczyszczania powietrza. Z kolei druga część inwestycji, która obejmuje modernizację 
dotychczasowej instalacji, a dokładnie wymianę otwieranych dachów tuneli BIODEGMA na 
stałe żelbetowe, następnie połączenie obu części instalacji w jedną całość, jest już w fazie 
zaawansowanych przygotowań – m.in. ustawiono już dźwig ułatwiający wykonanie prac 
montażowych i demontażowych. Prace nad drugą częścią mają zakończyć się jesienią. Na 
koniec, w celu uruchomienia całości inwestycji, konieczne będzie ponowne przejście przez 
odbiory oraz procedurę uzyskiwania tzw. pozwolenia zintegrowanego. 
 
Hermetyzaja zakładu to jeden z kilku elementów programu, którego celem jest m.in. 
podniesienie komfortu życia mieszkańców poprzez wyeliminowanie ewentualnych 
uciążliwości zapachowych oraz jedna z kilku inwestycji FCC Polska w Zabrzu mająca 
dostosować zakład do najwyższych standardów w zakresie ochrony środowiska i 
bezpieczeństwa. Wartość całej inwestycji wyniesie ponad 15 mln zł i w całości 
finansowana jest ze środków Grupy FCC Environment CEE. 
 

Monitoring mediów 
9 czerwca 2020 r. 

https://odpady.net.pl/
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Wpis instalacji komunalnej na listę marszałka a jej ujęcie w WPGO. 
https://sozosfera.pl 
 

Ustawą z dnia 19 lipca 2019 r. o zmianie ustawy o utrzymaniu czystości i porządku w 
gminach oraz niektórych innych ustaw (DzU z 2019 r. poz. 1579 – dalej określana jako 
nowela) zniesiono obowiązek regionalizacji w gospodarowaniu odpadami. Wskutek tego 
zmianie uległa także definicja legalna regionalnej instalacji do przetwarzania odpadów 
komunalnych (RIPOK). Pojawił się także nowy element, jakim jest wpis instalacji 
komunalnej na listę marszałka. 
Co to jest instalacja komunalna? 
Zgodnie ze znowelizowanym art. 35 ust. 6 Ustawy z dnia 14 grudnia 2012 r. o odpadach 
(DzU z 2019 r. poz. 701), instalacją komunalną jest „instalacja do przetwarzania 
niesegregowanych (zmieszanych) odpadów komunalnych lub pozostałości z 
przetwarzania tych odpadów, określona na liście, o której mowa w art. 38b ust. 1 pkt 1, 
spełniająca wymagania najlepszej dostępnej techniki, o której mowa w art. 207 ustawy z 
dnia 27 kwietnia 2001 r. – Prawo ochrony środowiska, lub technologii, o której mowa w art. 
143 tej ustawy, zapewniająca: 
1) mechaniczno-biologiczne przetwarzanie niesegregowanych (zmieszanych) odpadów 
komunalnych i wydzielanie z niesegregowanych (zmieszanych) odpadów komunalnych 
frakcji nadających się w całości lub w części do odzysku, lub 
3) składowanie odpadów powstających w procesie mechaniczno-biologicznego 
przetwarzania niesegregowanych (zmieszanych) odpadów komunalnych oraz pozostałości 
z sortowania odpadów komunalnych.”. 
Zgodnie z przepisem przejściowym, dotychczasowe RIPOK-i w postaci instalacji 
mechaniczno-biologicznego przetwarzania odpadów (MBP) i składowiska odpadów 
powstających w procesie mechaniczno-biologicznego przetwarzania zmieszanych 
odpadów komunalnych oraz pozostałości z sortowania odpadów komunalnych, stały się 
„instalacjami komunalnymi”, w rozumieniu art. 35 ust. 6 ustawy o odpadach. Z grona 
instalacji komunalnych całkowicie wykluczono, posiadające jeszcze przed zmianą status 
RIPOK-u, instalacje do przetwarzania odpadów zielonych i innych bioodpadów. 
Uchylenie artykułów 38 i 38a ustawy o odpadach 
Wśród szeregu zmian na uwagę zasługuje uchylenie przez ustawodawcę art. 38 ustawy o 
odpadach, który uprzednio stanowił dla sejmiku województwa podstawę do podjęcia, 
będącej aktem prawa miejscowego, uchwały w sprawie wykonania wojewódzkiego planu 
gospodarki odpadami (uchwała wykonawcza). Uchwała ta, realizując zapisy 
wojewódzkiego planu gospodarki odpadami (WPGO), zarówno określała regiony 
gospodarki odpadami komunalnymi, jak i stanowiła wykaz RIPOK-ów w poszczególnych 
regionach województwa. Od ujęcia danego RIPOK-u (funkcjonującego lub planowanego) 
w WPGO zależało następnie ujęcie go w uchwale wykonawczej. 
Z punktu widzenia podmiotów prowadzących instalacje do zagospodarowania odpadów, 
szczególnego znaczenia nabiera uchylenie art. 38a ustawy o odpadach, który uzależniał 
uzyskanie określonego rodzaju decyzji inwestycyjnych od ujęcia danej instalacji w WPGO, 
często uniemożliwiając powstanie bądź rozwój określonych instalacji. Przepis ten stanowił, 
że „Jeżeli instalacja, przeznaczona do przetwarzania zmieszanych odpadów 
komunalnych, odpadów zielonych oraz przeznaczonych do składowania pozostałości z 
sortowania odpadów komunalnych i pozostałości z procesu mechaniczno-biologicznego 
przetwarzania zmieszanych odpadów komunalnych, nie została ujęta w wojewódzkim 
planie gospodarki odpadami, odmawia się wydania decyzji o środowiskowych 

https://sozosfera.pl/
https://sozosfera.pl/tag/wpgo/
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uwarunkowaniach, pozwolenia na budowę, pozwolenia zintegrowanego lub zezwolenia na 
przetwarzanie odpadów w tej instalacji”. 
W uzasadnieniu do projektu noweli wskazywano m.in., że uchylenie art. 38a ustawy o 
odpadach „Ułatwi /…/ powstawanie instalacji, natomiast od ujęcia w wojewódzkim planie 
gospodarki odpadami będzie zależała możliwość finansowania ze środków publicznych. W 
związku z uchyleniem art. 38a wprowadzono art. 38b, regulujący proces prowadzenia w 
Biuletynie Informacji Publicznej listy instalacji komunalnych i ich uzupełniania przez 
marszałków województw (funkcjonujących na terenie danego województwa instalacji 
spełniających wymagania dla instalacji komunalnych)” – druk nr VIII. 3495. 
Wpis instalacji komunalnej na listę marszałka na pisemny wniosek 
Konsekwencją powyższych zmian, jak wskazano w przywołanym fragmencie uzasadnienia 
do noweli, było nałożenie na marszałków województw obowiązku prowadzenia w BIP-ie 
listy funkcjonujących, a także planowanych do budowy, rozbudowy lub modernizacji, 
instalacji komunalnych. Zgodnie z art. 38b ustawy o odpadach, „Marszałek województwa 
w Biuletynie Informacji Publicznej prowadzi listę: 
1) funkcjonujących instalacji spełniających wymagania dla instalacji komunalnych, które 
zostały oddane do użytkowania i posiadają wymagane decyzje pozwalające na 
przetwarzanie odpadów, o których mowa w art. 35 ust. 6; 
2) instalacji komunalnych planowanych do budowy, rozbudowy lub modernizacji.”. 
Lista ta jest aktualizowana na bieżąco, a wpisu dokonuje się na pisemny wniosek 
prowadzącego „instalację komunalną”, do którego (w odniesieniu do instalacji 
funkcjonującej) dołącza się dokumenty potwierdzające zakończenie budowy i oddanie do 
użytkowania instalacji komunalnej oraz kopię zezwolenia na przetwarzanie odpadów, 
pozwolenia na wytwarzanie odpadów uwzględniającego przetwarzanie odpadów albo 
pozwolenia zintegrowanego uwzględniającego przetwarzanie odpadów w tej instalacji. 
Podobieństwo do wpisu RIPOK-u do uchwały wykonawczej 
Należy zauważyć, że uzyskanie wpisu na listę marszałka przebiega w istocie podobnie jak 
wcześniejsza procedura uzyskania wpisu instalacji (jeszcze jako RIPOK) do uchwały 
wykonawczej. Na gruncie uchylonego art. 38 ustawy o odpadach, dokonanie zmiany 
uchwały (w przypadku zakończenia budowy i oddania do użytkowania RIPOK-u) 
następowało również na wniosek prowadzącego instalację, do którego dołączać należało 
dokumenty potwierdzające zakończenie budowy i oddanie RIPOK-u do użytkowania, 
przeprowadzenie kontroli przez wojewódzkiego inspektora ochrony środowiska (WIOŚ) 
oraz kopię zezwolenia na przetwarzanie odpadów w instalacji lub pozwolenia 
zintegrowanego. 
Wpis instalacji komunalnej na listę marszałka – czy jest uzależniony od 
uwzględnienia w WPGO? 
O ile uwzględnienie danego RIPOK-u w uchwale wykonawczej zależało w pierwszej 
kolejności od faktu uprzedniego ujęcia takiej instalacji (jako funkcjonującej lub planowanej) 
w zapisach WPGO, o tyle ustalenia wymaga, czy po zmianach wprowadzonych nowelą 
ujęcie instalacji komunalnej na liście marszałka analogicznie pozostaje zależne od jej 
wcześniejszego uwzględnienia w WPGO. Ustalenie ewentualnej zależności między tymi 
dokumentami jest kluczowe z punktu widzenia zarówno ustawowego wymogu kierowania 
odpadów [np. niesegregowanych (zmieszanych) odpadów komunalnych] do „instalacji 
komunalnej”, ujętej na liście marszałka, jak i podejmowania działań zmierzających do 
budowy nowej czy rozbudowy istniejącej instalacji komunalnej. 
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Z punktu widzenia uchylenia przez ustawodawcę art. 38a ustawy o odpadach, należałoby 
uznać, że nieujęcie instalacji w WPGO nie będzie stanowiło przeszkody do uzyskania 
wymaganych zezwoleń i zrealizowania inwestycji, a następnie uzyskania wpisu na listę 
instalacji komunalnych prowadzoną przez marszałka. 
Należy także wskazać, iż – zgodnie z art. 35 ust. 4 pkt 2 ustawy o odpadach – WPGO 
zwierają także wskazanie „instalacji komunalnych” na obszarze województwa. 
Najpierw Wpis instalacji komunalnej na listę marszałka a dopiero później 
ewentualne ujęcie w WPGO 
Biorąc pod uwagę definicję legalną pojęcia „instalacji komunalnej” i sprecyzowania, że jest 
to (m.in.) instalacja „określona na liście, o której mowa w art. 38b ust. 1 pkt 1”, uznać by 
należało, że w pierwszej kolejności powinien następować wpis danej instalacji na listę 
marszałka (w oparciu o wniosek i jego załączniki), a w dalszej kolejności instalacja, jako 
taka, winna być ujęta w wojewódzkim planie gospodarki odpadami. Uwzględniając 
powyższe, należy zatem uznać, że uzyskanie wpisu na liście instalacji komunalnych 
prowadzonej przez marszałka nie jest uzależnione od wcześniejszego ujęcia takiej 
instalacji w zapisach WPGO, a sytuacja jest raczej odwrotna. 
Stanowisko zbieżne z powyżej prezentowanym zajmuje także Minister Klimatu, wskazując, 
że wpis instalacji komunalnej na listę marszałka nie jest uzależniony od wcześniejszego 
uwzględnienia tej instalacji w WPGO. Zdaniem Ministra Klimatu, „podmiot, który zamierza 
wybudować instalację komunalną może ubiegać się o wpis na listę prowadzoną przez 
marszałka jako instalacja planowana, uzyskać wymagane prawem zezwolenia, a po 
zakończeniu inwestycji uzyskać wpis na listę marszałka dla instalacji funkcjonującej, bez 
względu na to, czy instalacja została wcześniej ujęta w wpgo” (Odpowiedź Ministra 
Klimatu z 25.03.2020 r. na interpelację poselską, znak: DGO.IV.050.3.2020.KR). 
Nie sposób odmówić słuszności tak zajętemu stanowisku i twierdzeniu, że WPGO jest 
dokumentem o charakterze planistycznym, a uwzględnienie określonej instalacji w planie 
inwestycyjnym, stanowiącym załącznik do WPGO, jest wyłącznie warunkiem uzyskania 
dofinansowania budowy, rozbudowy czy modernizacji instalacji ze środków Unii 
Europejskiej lub funduszy ochrony środowiska i gospodarki wodnej, a nie warunkiem 
wpisu na listę instalacji komunalnych prowadzoną przez marszałka województwa. 
 
 
Wójt szczerze o odpadach: ceny śmieci "odleciały". 
https://www.portalsamorzadowy.pl 
 

Obserwuję uważnie kampanie prezydencką. Niestety nie zauważyłem, żeby kandydaci 
poruszyli w jej trakcie ważny dla każdego z nas temat, jakim jest stały wzrost cen za 
odbiór śmieci – napisał na swoim internetowym profilu wójt Nadarzyna Dariusz Zwoliński. 
• Kolejne gminy podnoszą opłaty za odpady. 
• Najwyższe opłaty obowiązują w gminach mazowieckich. 
• W wielu gminach mieszkańcy płacą powyżej 35 złotych od osoby, maksymalna możliwa 

stawka to dzisiaj 36,38 złotych. 
 Obserwuję uważnie kampanie prezydencką. Niestety nie zauważyłem, żeby kandydaci 
poruszyli w jej trakcie ważny dla każdego z nas temat, jakim jest stały wzrost cen za 
odbiór śmieci – napisał na swoim internetowym profilu wójt Nadarzyna Dariusz Zwoliński. 
- Chyba, że za taką aktywność uznamy wypowiedź prezydenta Dudy, który odpowiedział 
jednemu z wyborców, że on daje trzynastki emerytom, a za podwyżkę śmieci odpowiadają 
samorządy – przypomina wójt. 

https://www.portalsamorzadowy.pl/
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 Pretekstem do wpisu jest śmieciowe wyzwanie przed jakim staje Nadarzyn, czyli przetarg 
na odbiór odpadów komunalnych. Obowiązująca umowa niebawem wygaśnie. 
- Wiadomości płynące z sąsiednich gmin, które w tym roku ogłaszały podobne przetargi, 
nie są optymistyczne. Zgłasza się mała lub zerowa liczba chętnych firm. Do tego 
proponowane ceny są kosmicznie wysokie i kształtują się w granicach 30-34 złotych od 
osoby – podkreśla samorządowiec. 
 
Wójt przypomina, że obecna umowa jego gminy z 2019 roku została rozstrzygnięta 
dopiero w wyniku trzeciego postępowania przetargowego. Do pierwszego rozstrzygnięcia 
nie stanęła żadna firma. Drugie postępowanie zostało nierozstrzygnięte ze względu na 
zaproponowaną zbyt wysoką cenę odbioru śmieci. Dopiero trzecie postępowanie wyłoniło 
operatora i pozwoliło skalkulować odbiór śmieci segregowanych w wysokości 19 zł na 
miesiąc od osoby. - Osiągnięcie tak niskiej ceny było możliwe m.in. dzięki wprowadzeniu 
limitu na odpady zielone ( do trzech worków spod posesji) oraz do 500 kg odpadów 
budowlanych. Warto dodać, że w ramach umowy mieszkańcy naszej gminy mogą sami 
oddać za darmo do Punktu Selektywnej Zbiórki dowolną ilość każdej segregowanej frakcji 
śmieci – wylicza wójt. Urząd Gminy w Nadarzynie w nowej umowie przewiduje możliwość 
wprowadzenia obniżki stawki dla mieszkańców, którzy zrezygnują z oddawania frakcji BIO 
( w tym zielonych) w ramach kompostowania. Gmina Nadarzyn wprowadziła już program 
przekazywania zainteresowanym mieszkańcom kompostowników, którego celem jest 
zmniejszenie ilości śmieci w gminnym systemie oraz rozwijanie proekologicznych 
zachowań. Na poznanie nowej ceny mieszkańcy będą musieli poczekać do zakończenia 
postępowania przetargowego, wójt przygotowuje jednak swoich mieszkańców na wyższe 
ceny: 
- Do tego momentu będziemy płacili obecną stawkę 19 złotych na osobę, taniej już raczej 
nie będzie. Urząd Gminy dołoży wszelkich starań, aby stale rosnący koszt utylizacji 
odpadów komunalnych nie odbił się drastycznie na budżetach domowych naszych 
mieszkańców – stwierdza Zwoliński. Wójt Nadarzyna sporządził także zestawienie 
aktualnych cen od 1 osoby na miesiąc za wywóz śmieci w sąsiednich mazowieckich 
gminach (bez uwzględnienia zniżek np. dla wielodzietnych rodzin czy za kompostowanie): 
Pruszków 35 zł od 01.06.2020. 
Brwinów 33 zł od 01.04.2020 
Michałowice 33 zł od 01.01.2020 
Żabia Wola 29 zł od 01.04.2020 
Tarczyn 33,86 zł od 01.02. 2020 
Raszyn 27,50 od 01.01.2020 
Łomianki 33,80 zł od 01.07.2019 
Czosnów 30,00 zł od 01.05.2020 
Izabelin 33,00 zł od 01.01.2020 
Marki 32,00 zł od 01.06.2019 
Zielonka 29,00 zł od 01.06.2020 
Kobyłka 32,00 zł od 01.04.2020 
Radzymin 32,00 zł od 01.06.2019 
Otwock 31,50 zł od 01.04.2019 
Józefów 33,86 zł od 01.01.2020 
Stare Babice 33,80 zł od 01.02.2020 
Lesznowola obowiązuje do września 2020 

https://pliki.portalsamorzadowy.pl/i/16/15/74/161574_620.jpg
https://pliki.portalsamorzadowy.pl/i/16/15/74/161574_620.jpg
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11,85 zł za 1 m3 zużytej wody średnio to 36 złotych od osoby 
 
Świętokrzyskie: Uprzątnięcie składowiska odpadów w Nowinach do końca wakacji. 
https://www.portalsamorzadowy.pl 
 

 
Około 10 mln zł może kosztować usunięcie odpadów i uprzątnięcie składowiska w 
Nowinach. Z ekspertyzy, którą otrzymało starostwo powiatowe w Kielcach wynika, że na 
pogorzelisku wciąż zalega około 1,6 tys. ton pozostałości po niebezpiecznych odpadach. 
Władze powiatu liczą, że uda się je uprzątnąć do końca wakacji. 
Do pożaru składowiska z chemikaliami w Nowinach doszło w niedzielę 19 kwietnia. 
Spłonęły m.in. beczki z chemikaliami zawierającymi pozostałości po farbach i 
rozpuszczalnikach. 
Składowisko jest obecnie ogrodzone i zabezpieczone. Po odpadach deszczu woda, która 
gromadzi się na terenie pogorzeliska, jest odpompowywana do specjalnych zbiorników. 
Ma to zabezpieczyć przed tym, aby niebezpieczne substancje nie przedostawały się do 
środowiska. 
"Na miejscu wciąż znajduję się ponad 1,6 ton różnych pozostałości po odpadach to m.in. 
beczki z płynami. Jeśli wszystko pójdzie zgodnie z planem to liczymy, że do końca 
wakacji, zanim dzieci pójdą do szkoły, po składowisku nie pozostanie śladu" - powiedział 
we wtorek Tomasz Pleban, wicestarosta kielecki. Zaznaczył, że przed urzędem jest 
jeszcze ogłoszenie przetargu. Zanim do tego dojdzie starostwo musi uzyskać decyzję o 
tzw. wykonaniu zastępczym, które umożliwi starostwu - zamiast właścicielowi składowiska 
- posprzątanie pogorzeliska. "Żeby starosta wydał tą decyzję o wykonaniu zastępczym 
musi mieć opinię czterech instytucji: Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska, 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, Straży Pożarnej i 
Sanepidu. Obecnie czekamy na odpowiedź tych instytucji" - powiedział Pleban. 
Składowisko niebezpiecznych odpadów utworzono sześć lat temu na podstawie zgody 
wydanej przez starostwo powiatowe. W 2018 roku policjanci i inspekcja ochrony 
środowiska odkryli, że przechowywane tam odpady są składowane niezgodnie z wydanym 
pozwoleniem. Na działce, położonej kilkaset metrów od osiedla domów jednorodzinnych, 
znajdowało się około 1300 pojemników oraz 960 palet z beczkami. W badanie sprawy 
zaangażowana została prokuratura. W toku śledztwa ustalono, że sposób magazynowania 
odpadów jest niezgodny z warunkami decyzji, a składowane substancje zagrażają zdrowiu 
i życiu ludzi oraz środowisku. Właścicielowi firmy odpowiedzialnej za składowanie 
odpadów - Łukaszowi P. - prokuratura postawiła zarzut składowania odpadów wbrew 
przepisom ustawy o odpadach, w sposób, który "może zagrozić życiu lub zdrowiu 
człowieka, jak również skutkować istotnym obniżeniem jakości powietrza i powierzchni 
ziemi". Mężczyzna został zobowiązany do usunięcia składowiska. Wytoczono mu również 
sprawę karną, a w październiku ubiegłego roku P. został skazany na rok i trzy miesiące 
więzienia. Usunięciem odpadów miało zająć się starostwo powiatowe. Jednak ze względu 
na brak funduszy odpady nie zostały posprzątane. 
 
 
Worki na śmieci będą znakowane? Ministerstwo pracuje nad rozwiązaniami. 
https://fakty.tvn24.pl 
 

Ministerstwo Klimatu pracuje nad rozwiązaniami, które pomogłyby skuteczniej kontrolować  
 

https://www.portalsamorzadowy.pl/
https://fakty.tvn24.pl/
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kto segreguje śmieci. O zmiany w przepisach proszą samorządy i mieszkańcy. Głównie 
dlatego, że w blokach odpowiedzialność finansowa za brak segregacji jest zbiorowa. 
Ministerstwo Klimatu pracuje nad rozwiązaniami, które pomogłyby skuteczniej kontrolować 
kto segreguje śmieci. O zmiany w przepisach proszą samorządy i mieszkańcy. Głównie 
dlatego, że w blokach odpowiedzialność finansowa za brak segregacji jest zbiorowa. 
Segregacja odpadów to obecnie obowiązek każdego. Niezależnie od tego, czy to śmietnik 
w domu jednorodzinnym, czy w bloku. Jednak z wywiązywaniem się z tego obowiązku 
bywa różnie. Część osób nie przestrzega zasady segregacji śmieci, a w blokach 
odpowiedzialność jest zbiorowa. Zgodnie z obowiązującymi przepisami, jeśli w śmietniku 
odpady nie są segregowane, to opłata za ich wywóz może być nawet czterokrotnie wyższa 
niż opłata za usunięcie śmieci segregowanych. Stawki ustalają samorządy. Na przykład w 
Warszawie za wywóz śmieci niesegregowanych każdy właściciel mieszkania musi 
zapłacić 130 złotych miesięcznie. W Krakowie, Poznaniu czy Katowicach to koszt około 40 
złotych miesięcznie. - Problem pojawia się wszędzie tam, gdzie mieszkania są 
wynajmowane. Tam nie ma tego poczucia więzi i odpowiedzialności, że 
współprzyczyniamy się do tego jak gospodaruje cała wspólnota odpadami - twierdzi 
Andrzej Springer ze Związku Międzygminnego "Gospodarka Odpadami Aglomeracji 
Poznańskiej". 
 
Prace w resorcie 
Mieszkańcy apelują do samorządów o obniżenie stawek, a samorządowcy zwracają się do 
Ministerstwa Klimatu, by znaleźć sposób na sprawdzenie, kto odpady segreguje. 
Dlatego w resorcie powstaje projekt takiej kontroli. - (Samorządowcy - przyp. red.) proszą 
nas o to, by wprowadzić takie rozwiązanie, które umożliwi zgodne z prawem 
wprowadzenie na przykład znakowania worków na śmieci za pomocą naklejek z kodem 
kreskowym. Kod byłby przypisany do poszczególnego mieszkańca - wyjaśnia Aleksander 
Brzózka z Ministerstwa Klimatu. Wspomniany kod lokator będzie naklejał na worku ze 
śmieciami. Naklejka będzie jednocześnie kluczem do śmietnika. Tak oznakowane odpady 
będą wywożone z osiedli. Samorządowcy i resort myślą też nad innymi rozwiązaniami, 
które pomagałyby skuteczniej identyfikować osoby, które śmieci nie segregują. Wśród nich 
pojawiają się propozycje instalowania  monitoringu w zsypach czy śmietnikach. 
- Mówimy tutaj o szeregu rozwiązań, które doprowadzą w ostatnim stanie do tego, że 
Kowalski zapłaci mniej za odbiór odpadów - dodaje Brzózka. Część gmin, na własną rękę, 
już wprowadziła programy pilotażowe. Testowano indywidualne kody kreskowe, jednak nie 
wszędzie się to sprawdziło. Brakowało ludzi, którzy mieliby kontrolować odpady. 
Protestowali też sami mieszkańcy. - Nie chcieli być oceniani pod kątem tego, jakie odpady 
gromadzą - tłumaczy Paweł Adamczyk z wydziału gospodarki komunalnej urzędu miasta 
w Szczecinie. Te protesty mieszkańców pojawiały się jednak jeszcze przed drastycznymi 
podwyżkami opłat za wywóz odpadów niesegregowanych. 
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